

**An Herrn Bundesminister Magnus Brunner, Frau Bundesministerin Leonore Gewessler,**

**An die Herren Landeshauptmann Thomas Stelzer, Herrn Landeshauptmann-Stellvertreter Manfred Haibuchner,**

Auf der internationalen Klimakonferenz in Dubai (COP28) wurde die Abkehr von Kohle, Öl und Gas beschlossen. Seit Jahrzehnten warnt die Forschung vor den Folgen des Klimawandels. IEA<sup>1</sup> und UNEP<sup>2</sup> stellen in ihren Berichten fest, dass die bereits erschlossenen Reserven von fossilen Energien unser CO<sub>2</sub> Budget übersteigen. Sigrid Stagl von der Wirtschaftsuniversität erklärt, dass sich Investitionen in fossile Projekte nicht mehr auszahlen würden und dass wir anstatt weiter „Brücken“technologie zu fördern, direkt auf die Lösung zugehen müssen.<sup>3</sup> Keine fossilen Energieträger mehr, keine Neuerschließung von Erdgas- und Erdölfeldern.

**„Fossil fuels are sending essential climate goals up in smoke. It's time for change.“**

*António Guterres, United Nations Secretary-General*

Österreich folgt einem spektakulär rückwärtsgewandten Pfad. Nicht genug damit, dass die Bundesregierung weiterhin neue Aufsuchungslizenzen für fossile Brennstoffe vergibt, sie genehmigt diese Explorationsbohrungen unmittelbar neben Naturschutzgebieten und Nationalparks. Im Herzen einer Region, die als UNESCO Weltnaturerbe ausgezeichnet ist. Die UNESCO definiert Welterbestätten als Gebiete, deren Erhaltung von **außergewöhnlichem universellem Wert** ist. Nach den Durchführungsrichtlinien<sup>4</sup> zur Welterbekonvention zählt das Naturerbe „zu den **unschätzbar und unersetzblichen Gütern** nicht nur jedes Volkes, sondern der ganzen Menschheit“ und ist daher des **besonderen Schutzes** gegen die ihnen immer stärker drohenden Gefahren würdig.

Was für ein Armutszeugnis für Österreich, wenn wir nicht fähig sind, dieses Erbe zu bewahren und zu schützen. Sehenden Auges steuern wir stattdessen weiter in die fossile Abhängigkeit, allein zum Vorteil einiger Weniger, die sich nicht vom fossilen Irrweg abbringen lassen.

**„Das Jaidhausgebiet ist eines der hochwertigsten und artenreichsten Gebiete Oberösterreichs und Österreichs. Die extensiv bewirtschafteten landwirtschaftlichen Flächen dort gehören zu den letzten Refugien für eine Vielzahl bedrohter Wiesenarten aus diversen Organismengruppen.“**

*Assoz. Prof. Mag. Dr. Franz Essl, Department für Botanik und Biodiversitätsforschung, Universität Wien, Wissenschaftler des Jahres 2022*

---

<sup>1</sup> IEA (2023), World Energy Outlook 2023, IEA, Paris <https://www.iea.org/reports/world-energy-outlook-2023>, License: CC BY 4.0 (report); CC BY NC SA 4.0 (Annex A)

<sup>2</sup> SEI, Climate Analytics, E3G, IISD, and UNEP. (2023). The Production Gap: Phasing down or phasing up? Top fossil fuel producers plan even more extraction despite climate promises. Stockholm Environment Institute, Climate Analytics, E3G, International Institute for Sustainable Development and United Nations Environment Programme.

<https://doi.org/10.51414/sei2023.050>

<sup>3</sup> Aus: Oberösterreich Heute, ORF, 1.12.2023

<sup>4</sup> UNESCO World Heritage Center. 2017. Richtlinien für die Durchführung des Übereinkommens zum Schutz des Kultur- und Naturerbes der Welt.

[https://www.unesco.de/sites/default/files/2018-1/UNESCO\\_WHC\\_Richtlinien\\_2015\\_Amtliche\\_Uebersetzung\\_AA\\_Juni\\_2017.pdf](https://www.unesco.de/sites/default/files/2018-1/UNESCO_WHC_Richtlinien_2015_Amtliche_Uebersetzung_AA_Juni_2017.pdf)

Wo jetzt eine blühende Idylle herrscht, könnte bald Bohrturm um Bohrturm stehen. Für Fehlentscheidungen wie diese werden wir uns vor den zukünftigen Generationen verantworten müssen.

Das Gutachten des Amtssachverständigen, der von der Abteilung Naturschutz des Landes OÖ beauftragt worden ist, ist in mehreren Punkten klar negativ. Die Interessenabwägung im Bescheid, der schlussendlich positiv für die Bohrfirma ADX ausgegangen ist, vergleicht das öffentliche Interesse am Gesamtprojekt mit den Auswirkungen **einer** Probebohrung im Zeitraum von vier Monaten. Wie können Sie es vor dem österreichischen Volk verantworten, ein solches Projekt zu genehmigen?

Diese Bohrungen sind für niemanden gut. Es sind einige Wenige, die auf Kosten der Steuerzahler:innen, unseres Klimas und unserer Natur profitieren. Denn die Kosten, die diese Investitionsruine verursachen wird, werden wir noch lange abbezahlen, nachdem sich die Verursacher aus der Verantwortung gestohlen haben.

Genehmigen Sie als ersten Schritt die aufschiebende Wirkung des Einspruchs gegen den Bescheid der Abteilung Naturschutz des Landes Oberösterreich. Verhängen Sie einen Baustopp.

Lassen Sie nicht zu, dass vor den Toren des Nationalpark Kalkalpen eine fossile Industrielandschaft entsteht.

**Today, fossil fuel producers and their enablers are still racing to expand production, knowing full well that their business model is inconsistent with human survival.<sup>5</sup>**

*António Guterres, United Nations Secretary-General*

Sie sind die parlamentarisch gewählten Volksvertreter:innen Österreichs. Übernehmen Sie Verantwortung und führen Sie uns endlich aus der Abhängigkeit von fossilem Öl und Gas. Es führt kein Weg daran vorbei. Handeln Sie danach!

---

<sup>5</sup> <https://www.theguardian.com/business/2023/jan/18/un-head-accuses-fossil-fuel-firms-of-business-models-inconsistent-with-human-survival>

## **ENGLISH**

**To Federal Minister Leonore Gewessler, Federal Minister Magnus Brunner, Governor Thomas Stelzer, Deputy Governor Manfred Haimbuchner,**

In Dubai, the phase-out of fossil fuels was being decided. Research has been warning of the consequences of climate change for decades. In their reports, the IEA[1] and UNEP[2] state that the reserves of fossil fuels that have already been tapped exceed our CO<sub>2</sub> budget. Sigrid Stagl from the Austrian University of Economics explains that investments in fossil fuel projects would no longer pay off and that instead of continuing to promote "bridge" technology, we need to go straight to the solution[3]. No more fossil fuels, no new natural gas, no new oil fields.

**"Fossil fuels are sending essential climate goals up in smoke. It's time for change."**

*António Guterres, United Nations Secretary-General*

Austria is following an extremely backward-looking path. Not only is the government continuing to grant new exploration licences for fossil fuels, it also approves these exploration wells right next to nature reserves and national parks, in the beating heart of a region recognised as a UNESCO World Heritage Site. UNESCO defines World Heritage Sites as areas whose conservation is of 'outstanding universal value'. According to the guidelines for implementing the World Heritage Convention, natural heritage is one of the priceless and irreplaceable assets not only of every nation, but of humanity as a whole, and is therefore worthy of special protection against ever-increasing threats.

It is a sign of incompetence of the Austrian government if it is incapable of preserving and protecting this heritage. Instead, with our eyes wide open, we are heading further towards fossil dependency, solely for the benefit of a few who will not be dissuaded from the fossil fuel path.

**"The 'Jaidhaus' area is one of the most valuable and species-rich areas in Upper Austria and Austria. The extensively farmed agricultural areas there are among the last refuges for a large number of endangered meadow species from various groups of organisms."**

*Assoc. Prof. Dr Franz Essl, Department of Botany and Biodiversity Research, University of Vienna,  
Scientist of the Year 2022*

Where there is now a blossoming idyll, there could soon be drilling rig after drilling rig. We will have to answer to future generations for bad decisions like these.

The assessment of the official expert, who was commissioned by the Department of Nature Conservation of the Province of Upper Austria, clearly shows negative impacts on several points. The weighing of interests in the decision, which was ultimately in favour of the drilling firm ADX, compares the public interest in the overall project with the effects of **one single** test drilling over a period of four months. How can you justify rubber-stamping such a project in front of the Austrian people? How can you look in the mirror in the morning knowing that you are actively obstructing a future habitable planet with your acts?

This drilling is not good for anyone. It enables a few who are enriching themselves at the expense of taxpayers, our climate and our nature. After all, we will be paying off the costs of this investment ruin long after the polluters have escaped from their responsibilities.

We ask you as responsible decision-makers as a first step, to authorise the suspensive effect of the appeal against the decision of the Department of Nature Conservation of the Province of Upper Austria. Impose a construction freeze. Do not allow a fossil industrial landscape to be created at the gates of the Kalkalpen National Park.

**Today, fossil fuel producers and their enablers are still racing to expand production, knowing full well that their business model is inconsistent with human survival.**

*António Guterres, United Nations Secretary-General*

You are Austria's elected representatives. Take responsibility and finally lead us away from our dependence on fossil oil and gas. There is no way around it. Act accordingly!

Name der/s Organisations-repräsentanten/ Name of representative of the Organization	E-Mail Adresse	Name der Organisation/ Name of your organization	Land/country	Logo
Nikolai Hafner	pronatur.steyrtal@outlook.com	Bürgerinitiative Pro Natur Steyrtal	Austria	
Frida Kieninger	fkieninger@fweurope.org	Food & Water Action Europe	Belgium	
Franz Maier	office@umweltdachverband.at	Umweltdachverband	Austria	
Paul Enzendorfer	office@dahuatbrennt.at	Klimaschutzinitiative dahuatbrennt	Austria	
Sandra Mayrhofer	media@ubl-grossraming.at	Umweltbürgerliste Großraming	Austria	
Peter Czermak	kontakt@klimafokus-steyr.at	Klimafokus Steyr	Austria	
Roland Mayr	office@forum-schlosspark.at	Forum Schlosspark Steyr	Austria	

Michael Regele	westspange.steyr@gmail.com	Grüngürtel statt Westspange Umweltschutzorganisation (NGO)	Austria	
Max Hollweg	max.hollweg@attac.at	Attac Österreich	Austria	
Melinda Janki	mmjanki@protonmail.ch	Justice Institute Guyana Inc	Guyana	
Flora Bachmann	flora@aufstehn.at	Aufstehn.at – Verein zur Förderung zivilgesellschaftlicher Partizipation	Austria	
Suzanne Maas	suzanne@foemalta.org	Friends of the Earth Malta	Malta	
Jim Emberger	shaleinfo.nb@gmail.com	New Brunswick Anti-Shale Gas Alliance	Canada	NBASGA
Sam Arnold	samarnold3@gmail.com	Sustainable Energy Group	Canada	
Magdalena Hampl	Magdalena.hampl@radlobby.at	Radlobby Steyr	Austria	
Sarah Stewart	webmaster@animalsaresentientbeings.org	Animals Are Sentient Beings, Inc.	USA	 <small>Animals Are Sentient Beings, Inc. 2011 The Action for Animals www.animalsaresentientbeings.org</small>
Sigrun Franzen	webmaster@berliner-wassertisch.info	Berliner Wassertisch	Germany	
Johannes Wahlmüller	johannes.wahlmueller@global2000.at	GLOBAL 2000	Austria	
Sabine Gamsjäger	sabine.gamsjaeger@diözese-linz.at	Dominikanerhaus Bildung und Begegnung	Austria	

Niklas L. Niskate	info@xrebellion.at	Extinction Rebellion Österreich	Austria	
Leo van Kampenhout	Leo@fossielvrij.nl	Fossielvrij NL	The Netherlands	
Anton Dicketmüller	<a href="mailto:antondicketmueller@utanet.at">antondicketmueller@utanet.at</a>	Rett ma die Schütt	Österreich	
Chloé Vésier	chloe.vesier@gmail.com	Re-set: platform for social and ecological transformation	Czech Republic	
Marina Gros	gas@ecologistasenaccion.org	Gas No Es Solución	Spain	
Marina Gros	gas@ecologistasenaccion.org	Ecologistas en Acción	Spain	
Marina Hagen-Canaval	kontakt@letztegeneration.at	Letzte Generation	Austria	
Andy Gheorghiu	andy.gheorghiu@mail.de	Andy Gheorghiu Consulting	Germany/International	
Bantu Lukambo	bantulukambo@gmail.com	Innovation pour le Développement et la Protection de l'environnement	RD.Congo	
Sonja Meister	sonja.meister@urgewald.org	urgewald	Germany	
Pascoe Sabido	pascoe@corporateeurope.org	Corporate Europe Observatory (CEO)	EU	

Mary Gutierrez	earthethicsaction@gmail.com	Earth Action, Inc.	U.S.	 EARTH ACTION because the earth is not for sale
JEANNE BLACKWELL	jeannewater@gmail.com	SLO CLEAN WATER	U.S,	
Rebecca Roter	aludra@aol.com	Breathe Easy Susquehanna County	US	
Sigit K. Budiono	<a href="mailto:kruha@kruha.org">kruha@kruha.org</a> / <a href="mailto:sigit.k.budiono@gmail.com">sigit.k.budiono@gmail.com</a>	KRuHA - Indonesia / Don't Gas Indonesia Network	Indonesia	 KRUHA Koalisi rakyat untuk hak atas air people's coalition for the right to water 
Johannes M. Waldmüller, PhD	<a href="mailto:johannes.waldmueller@univie.ac.at">johannes.waldmueller@univie.ac.at</a>	Universität Wien	Aut	
Karl Schellmann	karl.schellmann@wwf.at	WWF Österreich	Österreich	
Dr. Patrizia Bitter	pat@lot.at	Extinction Rebellion Austria	AT	
Clare Perry	clareperry@eia-international.org	Environmental Investigation Agency (EIA)	UK	 environmental investigation agency
Josef Winter	ooe@parentsforfuture.at	Parents For Future Oberösterreich	Austria	
Josef Winter	info@klimaallianz-ooe.at	Klima-Allianz OÖ	Austria	
Filippo Taglieri	ftaglieri@recommon.org	Re:Common	Italy	

Elli Steiner	linz@fridaysforfuture.at	Fridays For Future Austria	Österreich	
Ekaterina Schalmann	info@systemchange-not-climatechange.at	System Change not Climate Change	Österreich	
Angelo Gagliani	redazione@emergenzaclimatica.it	Emergenzaclimatica.it	Italy	
Cosimo Quaranta	notapbrindisi@gmail.com	Movimento No TAP/SNAM Brindisi	Italy	
Renato di Nicola	redazione@fuoridalfossele.it	Campagna Nazionale Per il Clima Fuori dal Fossile	Italy	
Annunziata d'Arco	retenorigassnognl@gmail.com	Rete No Rigass	Italy	
Simona Ricotti	simona.ricotti@libero.it	Forum Ambientalista	Italy	
Gerald Koller	gerald.koller@qualitaet eben.at	Forum Lebensqualität Österreich	Österreich	